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گذري و نظري بر خاطرات
 زنده ياد محمدجواد صاحبي

مبارزان انقلاب اسلامي 
»در كشاكش فرهنگ و سياست«
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شده است. 
تارنماي ناش��ر در معرفي اي��ن مجموعه- كه به 
همت حج��ت الله علي محمدي تدوين گش��ته- 

نكات ذيل را مورد اشاره قرار داده است: 
»ثبت و ضبط اس��ناد، مدارك و خاطرات افراد و 
گروه هايي كه انقلاب اسلامي ايران را به پيروزي 
رس��اندند و در تثبيت و اس��تمرار آن كوشيدند، 
حائز اهميت فراواني اس��ت. مركز اسناد انقلاب 
اس��لامي با درك صحيح اين اهمي��ت و با هدف 
تبيي��ن و تدوي��ن تاريخ انق��لاب اس��لامي، به 
جمع آوري و تدوين خاطرات و اس��ناد بسياري 
از مب��ارزان و خادمان انقلاب اقدام كرده اس��ت. 
آقاي محمدجواد صاحبي از مبارزان جوان قبل 
از انقلاب است كه در حوادث پيش و پس از آن، 
نقش ويژه اي ايفا كرده است. آنچه پيش رو داريد 
مجموعه خاطرات ايشان است كه در پنج فصل به 
خوانندگان ارائه مي شود: فصل اول به زندگي نامه، 
خان��واده و تحصيلات راوي اختص��اص دارد. در 
فص��ل دوم با عنوان قب��ل از پي��روزي، از وقايع، 
حوادث و شخصيت ها در پيش از انقلاب سخن به 
ميان آمده است. وقايع مربوط به پيروزي انقلاب 
و فعاليت هاي آموزش��ي، فرهنگي و انتش��اراتي 
راوي در سپاه پاسداران انقلاب اسلامي، در فصل 

سوم گنجانده شده اس��ت. وي در فصل چهارم، 
از حضورش در مؤسس��ه  كيهان و مديريتش بر 
كيهان انديش��ه و ارتباط با انديشمندان حوزوي 
و دانش��گاهي مي گويد. فصل پاياني نيز به آثار و 
فعاليت هاي علمي وي در قالب برگزاري كنگره ها 

اختصاص دارد...«. 
راوي فقيد ضمن بازگوي��ي رويدادهاي پيش از 
پيروزي انقلاب اسلامي، به نكات جالبي پيرامون 

سفر فرح ديبا به شاهرود اشارت برده است. 
وي در ب��اب صحنه س��ازي هاي س��اواك در 
فراين��د اس��تقبال از نامبرده چني��ن مي گويد: 
»در س��ال1352 ي��ا 1353، ف��رح ب��ا تبليغات 
س��نگين حكومتي به ش��اهرود آمد. ما با بعضي 
از دوستان مان مثل شهيد تهراني درصدد بوديم، 
عكس العملي نسبت به اين سفر تدارك ببينيم، 
ولي جو ش��هر را براي اي��ن كار آم��اده نديديم. 
در آن روز ما را تا س��اعت4 يا 5 بع��د از ظهر كه 
لحظه ورودش بود، در دبيرس��تان نگه داش��تند 
و اجازه خروج به كس��ي ندادن��د! آنها جمعيت 
دانش آموزان را به اس��تقبال ف��رح بردند... او هم 
يك مس��يري را با جيپ س��ر باز طي كرد تا يك 
نمايشي داده باش��د. از نكات جالب سفر فرح به 
ش��اهرود، اين بود كه آنها تلاش زي��ادي كردند 
روحانيون را براي اس��تقبال از فرح بياورند، ولي 
با اينكه روحانيت ش��هر ما غالباً انقلابي نبودند، 
هيچ كدام شان حاضر نش��دند به استقبال از او به 
خيابان بيايند يا در اين باره اقدامي انجام دهند. 
آنها ه��م كه ديدند ب��راي تبليغات ش��ان حضور 
روحانيت را لازم دارن��د و عدم حضور آنها ممكن 
است دردس��رهاي زيادي ايجاد و تبليغات سفر 
را بي اثر كند،  س��راغ بچه هاي دبيرستان رفتند. 
فردي را كه كلاس نهم يا دهم بود، ملبس به لباس 
روحانيت كردند. صحنه مضحكي شده بود، زيرا آن 
لباس به اندازه بدن او نبود و عمامه اي هم كه بسته 
بودند، غيراستاندارد بود و اين را حتي عوام الناس 
هم تشخيص مي دادند و به آن مي خنديدند! به هر 
حال او را در يك نقطه از خيابان هاي شهر نشانده 
بودند كه وقتي فيلم و عكس مي گيرند، بگويند كه 

بعضي از روحانيون هم حضور داشتند...«. 

  زنده ياد محمدجواد صاحبي

بايد يك گروه از كارشناسان تاريخي 
در صدا و سيما حضور داشته باشند تا 
از پژوهش تا نوش�تن فيلمنامه و بعد 
در مرحله س�اخت اثر ب�ر آن نظارت 
كنن�د، تا ه�م داده ه�اي تاريخي اش 
صحيح باش�د و هم زيس�ت درستي 
از آن دوران ب�ه مخاطب نش�ان داده 
ش�ود. بخش نق�د س�ريال ه�م بايد 
بسيار جدي گرفته شود. اين نقد، هم 
تلنگري به ذهن مخاطب مي زند و هم 
عوامل سازنده سريال را رشد مي دهد

  انوشه ميرمرعشي
طبق نظرس�نجي هاي رس�انه ملي، در حال حاضر 
مجموعه نمايشي »س�رزمين مادري« با 35درصد 
بيننده، پرمخاطب ترين سريال در حال پخش سيما 
محسوب مي شود؛ سريالي كه علاوه بر داشتن درامي 
جذاب، شخصيت پردازي محكم، روايت كننده مقاطع 
مهمي از تاريخ معاصر كشورمان اس�ت، البته قطعاً 
س�رزمين مادري نيز مانند بس�ياري از سريا ل هاي 
ديگر تاريخي، قابل نقد اس�ت و ايرادات�ي دارد. در 
تيتراژ اين س�ريال، ن�ام »عباس س�ليمي نمين« به 
عنوان كارش�ناس تاريخ ديده مي شود؛ پژوهشگر 
و نويس�نده اي كه عمري را در ح�وزه تاريخ معاصر 
و نقد و بررس�ي آثار تاريخي گذران�ده و در كارنامه 
خود، كارشناس�ي چند س�ريال تاريخ�ي ديگر را 
ني�ز دارد. به همي�ن بهانه س�راغ وي رفتي�م تا هم 
سؤالات مان را درباره جايگاه »كارشناس تاريخ« در 
سريا ل هاي تاريخي بپرسيم و هم گپ وگفتي درباره 
مجموعه نمايشي »سرزمين مادري« داشته باشيم. 

  
با توجه به اينكه شما در گذش�ته، سال ها به 
عنوان كارشناس تاريخ با صداوسيما همكاري 
كرده ايد، آيا در بخش فيلم و سريال اين نهاد، 
جايگاه خاصي براي متخصصان اين حوزه، در 
ساخت مجموعه هاي تاريخي در نظر گرفته 

شده است؟ 
بس��م الله الرحمن الرحي��م. در دوره آق��اي لاريجاني و 
سپس آقاي ضرغامي س��اختاري در صداوسيما تعريف 
شده بود كه بر اس��اس آن گروهي از كارشناسان تاريخ 
دعوت مي شدند و فيلمنامه سريا ل هاي تاريخي كه قرار 
بود ساخته شود، از سوی اعضاي آنان خوانده مي شد و در 
صورت تأييد در چند مرحله، به سوي توليد مي رفت. اين 
مراحل، از بخش پژوهش شروع مي شد. در بخش نگارش 
فيلمنامه و توليد اثر ادامه پيدا مي كرد و در نهايت بعد از 
پخش سريال از تلويزيون، با برگزاري جلسه نقد و بررسي 
آن به اتمام مي رس��يد، البته پي��ش از آن نيز جايگاهي 
براي كار پژوهش و كارشناسي در نظر گرفته شده بود، 
يعني بودجه اي براي پژوهش در نظر گرفته مي شد، اما 
در عمل هزينه نمي شد، چون متأس��فانه نگاه بعضي از 
تهيه كنندگان و كارگردانان درباره سريال س��ازي، يك 
نگاه كاملًا منفعت طلبانه بود و دنبال كم كردن هزينه ها 
بودند. سهل ترين بخش براي صرفه جويي را همان بودجه 
پژوهش مي ديدند، اما وقتي آن ساختار تعريف شد كه به 

معناي واقعي كلمه يك اقدام ارزنده بود، پيوندي ميان 
پژوهش��گران تاريخ و طرح هاي فيلم و سريال تاريخي 
ايجاد ش��د. كمك كرد به توليد آثار قوي ت��ر تاريخي با 
روايتگري نزديك تر به واقع. از طرف ديگر برخي كساني 
كه صرفاً ژان��ر تاريخي را براي طرح ك��ردن يك قصه يا 
درام س��اده و روان انتخاب كرده بودند، وقتي مي ديدند 
توليدات شان ارزيابي جدي مي شود، طبيعتاً تا حدودي 
دست ش��ان در س��اختن آثاري بي محتوا و ارائه روايتي 
جعلي و مخدوش از تاريخ بسته مي شد. اين اتفاق بسيار 
فرخنده اي بود كه متأسفانه بعد از پايان دوران مديريت 
آقاي ضرغامي و در دوره آقاي علي عسگري تداوم پيدا 

نكرد و متوقف شد. 
در آن دوره نيز مواردي بود كه عوامل ساخت 
سريال نخواهند با گروه تاريخ و كارشناسان 

مربوط همكاري كنند؟
بله. مثلًا قرار بود يك فيلم درباره ماجراي حمله عوامل 
انگليسي ها به سفارت ايران در لندن، در ابتداي سال59 
و جناياتي كه پليس انگليس در آن واقعه مرتكب شد و دو 
تن از كارمندان ما را به شهادت رساند، ساخته شود. تا به 
حال انگليس در اين زمينه، چند فيلم با تحريفات گسترده 
ساخته شده است. شبكه يك سيما، سفارش ساخت اين 
كار را ب��ه يك تهيه كنن��ده داد و دوس��تان نيز تصويب 
كردند. از طرف گروه كارشناس��ان تاريخ، قرار شد بنده 
مشاور تاريخي و ناظر اين اثر باشم. بنا بود كه تهيه كننده، 
طرح خود را برايم بفرستد. مدتي گذشت، اما به اين وعده 
عمل نشد. با پيگيري اي كه صورت گرفت، تهيه كننده 
اعلام كرد فيلمنامه در حال تهيه است، اجازه دهيد هر 
وقت تمام شد، براي اظهار نظر ارسال شود، اما باز هم در 
اين باره اقدامي صورت نگرفت! بعد از پيگيري مشخص 
شد مراحل توليد را هم آغاز كرده اند! تهيه كننده اين بار 
ادعا كرد در مرحله ساخت به من خبر خواهد داد تا كار 
نظارت در همان بازه انجام شود. باز دوباره مدتي گذشت 
و با وجود چند بار پيگي��ري از تهيه كننده، هيچ خبري 
از طرف گروه سازنده نشد! اين بار با مدير شبكه تماس 
گرفتم و ماوقع را توضيح دادم. تهيه كننده كه اين دفعه با 
تشر مدير شبكه مواجه شده و البته كل كار را هم ساخته 
بود، فيلمي ارائه داده بود كه عوامل انگليس در ساختار 
درام، 180درجه متفاوت عرضه ش��ده بودند! بنابراين 
قرار شد اين فيلم، همراه با نقد پخش شود، بنابراين بايد 
جلسه نقد ضبط مي ش��د. در يك جلسه عوامل سريال 
حاضر شدند تا اثر نقد شود. در آنجا با ادله كافي، به نقد 
فيلم و جعلياتي كه در آن مطرح ش��ده بود، پرداختيم. 

كارگردان و نويس��نده در برابر س��ؤالات و نقدهايي كه 
نسبت به تحريفات اين رخداد مطرح مي كرديم، پاسخي 
نداش��تند،بنابراين تهيه كننده، بس��يار عصباني ش��د! 
مي گفت: حاضر نيست فيلمش با اين نقدها پخش شود 
و در نهايت هم پخش نشد، اما مشكل اينجا بود كه وي 
به طور كامل، پولش را گرفته بود و در واقع بودجه و وقت 

زيادي كه گذاشته شده بود، كاملًا به هدر رفت!
 ولي با همان جلس�ه نقد، جلوي پخش فيلم 
- كه عملاً جعل تاريخ بود- گرفته شد. اينطور 

نيست؟
بله. آن جلسات نقد تاريخي س��ريا ل ها، بركات زيادي 
داش��ت. مثلًا در س��ريال »مدار صفر درج��ه« كه به 
كارگرداني آقاي حسن فتحي ساخته شد، آقاي عبدالله 
ش��هبازي كارشناس��ي تاريخي انجام مي داد. سريال 
هم درام خوبي دارد و هم محت��واي تاريخي اش خوب 
است، اما پايان بندي اي بس��يار شعاري و حتي متضاد 
با محتواي كل س��ريال دارد! در آخر سريال كه قطار از 
ميان سارا و حبيب رد مي شود و آنها به هم مي رسند، 
يكجور پيام نمادين داشت و من به آن اعتراض داشتم. 
در جلسه نقد اين سريال- كه با حضور آقاي شهبازي، 
مرحوم آقاي عماد اف��روغ و بنده برگزار ش��د، نقدم را 
درباره پايانبندي سريال بيان كردم. آنجا آقاي شهبازي 
توضيح داد كه اصلاً قرار نبوده اين پايان سريال باشد! در 
واقع قرار بوده است كه بر اساس طرح اصلي فيلمنامه، 
حبيب و سارا به جنوب لبنان بروند و به جبهه مقاومت 
عليه رژيم صهيونيستي بپيوندند، اما آقاي فتحي اين 
مسئله را قبول نكرده و خودش يك پايانبندي شعاري 
و حتي مي ش��ود گفت در جهت نق��ض جهت گيري 
سريال ساخته بود! آقاي ش��هبازي خودش نسبت به 
آن پايانبندي سريال معترض بود. يادم هست كه ابتدا، 
مرحوم افروغ از كار آقاي فتحي دفاع مي كرد، ولي وقتي 
توضيحات بن��ده را در مورد خلاف كارگردان ش��نيد، 
همراهي و بر شعاري بودن آخر سريال تأكيد كرد. اين 
جلسات نقد باعث مي ش��د، هم مديران سيما دقت و 
هوشياري بيشتري داشته باشند و هم مخاطبان متوجه 

بعضي ريزه كاري ها شوند. 
قاعدت�اً در آن دوره س�ريا ل هاي تاريخ�ي 
شاخصي هم س�اخته ش�د كه موفق بودند و 
داده هاي تاريخي آنها صحيح بود. به عبارت 
ديگر و عملًا روايت درستي از زيست دوران 
داس�تان به مخاط�ب نش�ان م�ي داد. مثل 
س�ريا ل هاي موفقي چ�ون »كارآگاه علوي« 

و »روزهاي اعتراض« كه ش�ما به عنوان 
كارشناس تاريخي آنها بوديد. ديدگاه تان 

در اين باره چيست؟ 
»روزهاي اعتراض« از س��ريا ل هاي خوب، موفق و 
پربيننده بود. آقاي عليرضا معتمدي، فيلمنامه نويس 
س��ريال، ش��خصيتی منطقي، معقول و متين بود. 
يك ارتباط خوب بين تهيه كننده]مهران رس��ام[، 
كارگردان]حسين سهيلي زاده[ و فيلمنامه نويس 
و بنده به عنوان كارش��ناس تاريخ، ه��م در بخش 
پژوهش و ه��م در بخش توليد ايجاد ش��ده بود كه 
اين تعامل مناسب باعث ساخت يك اثر پركشش و 
پرمحتوا شد. در آن سريال، خيلي خوب به موضوع 
انجمن حجتيه و ديدگاه هايش پرداخته شد. در عين 
حال رويارويي گروه هاي مبارز مس��لمان با جريان 
س��لطنت طلب و حتي جريان هاي سري و مخفي 
چون فراماسونري، بسيار مناسب نمايش داده شده 
بود. من حتي چند بار، به شهرك سينمايي رفتم و 

سر صحنه فيلمبرداري سريال هم حاضر شدم. 
به نظر مي رسيد سريال »كارآگاه علوي« 
حتي از روزهاي اعتراض هم موفق تر بود؟ 
در آن مجموعه، هم آقاي يراقچي��ان، تهيه كننده 
همراهي مي كرد و هم آقاي حس��ن هدايت با يك 
دغدغه و اعتقاد جدي، به عنوان نويسنده و كارگردان 
در جلسات حاضر مي ش��د. بعد از شهريور1320 و 
فرار رضاخان از ايران، فضا ش��ديداً عليه سلطنت او 
بود و دربار براي آرام كردن مردم، دادگاهي را براي 
رسيدگي به ش��كايات مردم عليه پهلوي اول ايجاد 
كرد. كم كم شكايات مردم به اين دادگاه زياد شد، به 
طوري كه موضوع و جزئيات برخي از اين شكايات و 
پرونده ها، در مطبوعات آن زمان انعكاس مي يافت، 
بنابراين شعبه رسيدگي به شكايات، منحل شد! ما 
در يك گروه پژوهشي، آن شكايات را درآورديم و قرار 
شد در هر قسمت يا در نهايت در دو قسمت، موضوع 
يكي از آن پرونده ها به شكل داستاني مطرح شود. 
آقاي هدايت با صبر و هنرمندي، فيلمنامه كارآگاه 
علوي را نوش��ت. آن پژوهش ها و شخصيت پردازي 
خوب و فيلمنامه محكم، باعث شد مخاطب از نتيجه 
پيوند تاريخ و هنر راضي باشد. اين سريال در دو سري 
ساخته شد كه خوشبختانه هر دو سري مورد اقبال 
قرار گرفت. به نظرم كاملًا استعداد اين را داشت كه 
بخش سوم آن هم ساخته شود كه متأسفانه افرادي 

كارشكني و از ادامه ساخت آن جلوگيري كردند. 
چه كس�اني مخالف ساخته ش�دن سري 

سوم آنها بودند؟ 
بنده و آقاي هدايت، هيچ وق��ت نفهميديم كه اين 
مخالفت ها و سنگ اندازي ها از سوي چه كسي بود! 
اما به هر حال مشخص بود كه كساني از روشنگري 
عليه پهلوي ها و جريان هاي وابسته به آنها خوش شان 
نمي آيد! به نظرم حتي اين سريال قابليت اين را نيز 
داشت كه به زبان هاي ديگر ترجمه و دوبله شود تا 
در كش��ورهاي مختلف به خصوص در كشورهاي 
همسايه كه زخم خورده استعمار انگليس بوده اند، 

پخش شود. 
در پژوهش�ي ك�ه به س�فارش يك�ي از 
زيرمجموعه هاي صداوسيما و با همكاري 
چند تن از دوس�تان درباره س�ريا ل هاي 
تاريخي دهه های 80 و 90 شمس�ي انجام 
داديم، متوجه ش�ديم مجموعه هايي كه 
كارشناس تاريخي نداشته، به اشتباهات و 
حتي تحريفات شديد تاريخي مبتلاست، 
اما س�ريا ل هايي كه كارش�ناس تاريخي 

داشته، در نهايت داراي ايراداتي بوده... 
طبيعتاً همينطور اس��ت. بخش��ي از نويسندگان و 
كارگردانان بر اين ديدگاهند كه چون درام داستان 
مهم اس��ت، پس مي توانند براي ج��ذب مخاطب، 
به مُرّ تاريخ پايبند نباش��ند! اين افراد خيلي راحت 
واقعيت هاي تاريخي را قرباني درام داستان مي كنند! 
در آن دوره كه گروه تاريخ فعال بود و ما با كارگردانان 
و تهيه كنندگان زي��ادي ارتباط داش��تيم، افرادي 
بودند كه ب��ا دغدغه و اعتق��اد كار مي كردند، اما در 
مواردي كه كم هم نبود، از برخي منفعت طلبي ها و 
رفتارهاي سودجويانه عوامل سازنده سريا ل ها، واقعاً 

متأسف مي شديم. 
برويم سراغ س�ريال »سرزمين مادري«. 
چطور شد كارشناس تاريخي اين سريال 

شديد؟ 
س��رزمين مادري از جمله كارهايي بود كه در آن 
جلسه گروه تاريخ مطرح ش��د و نظارت بر بخش 
تاريخي سريال بر عهده بنده قرار گرفت. اين سريال 
برخ��لاف كارآگاه علوي، يك عقب��ه فيلمنامه اي 
داشت. آقاي عليرضا طالب زاده، نويسنده فيلمنامه 

بود كه داس��تان و درام را با اس��تفاده مبسوطي از 
نماد، صورت بندي كرده بود. از اسم شخصيت هاي 
داستان گرفته تا صحنه ها، همه نمادين و آگاهانه 
انتخاب شده بودند. تهيه كننده، شخصيت بسيار 
ارزنده و همراهي ب��ود و آقاي تبريزي هم در طول 
كار، سياس��تمدارانه موض��ع مي گرفت. بررس��ي 
مرحله به مرحله فيلمنامه، ب��ا حضور بنده و آقاي 
مهدي ارگاني، ]محمد مسعود[ تهيه كننده، آقاي 
كمال تبريزي]كارگردان[ و خود آقاي طالب زاده، 
در جلس��ات و به صورت تعاملي پي��ش مي رفت. 
قسمت هاي خوب كار قاعدتاً تأييد مي شد و جاهايي 
هم كه مشكل داشت، با سند و ادله ايراد مي گرفتيم. 
در خيلي از موارد با ابتكاري كه خود نويسنده داشت 
يا پيشنهادي كه بنده و آقاي ارگاني مي داديم، ايراد 
كار برطرف مي شد. مثلًا در ابتدا، سايه چپ بر كل 
فيلمنامه س��نگيني مي كرد. در اين زمينه خيلي 
بحث شد كه با گفت وگو و ادله اي كه آورديم، تعادلي 
از حضور چپ ها در كار ايجاد شد. نويسنده بخش 
مجاهدين خلق را هم، خيلي خوب از كار درآورده 
بود، البته از آنجا كه آقاي طالب زاده از همه اعضاي 
گروه جوان تر ب��ود، يك جاهايي ه��م روي همان 
خصلت جواني، ايراداتي را ك��ه به كار مي گرفتيم 
برطرف نمي ك��رد و كار خ��ودش را مي كرد! مثلًا 
خاطرم هست سر صحنه فرار رضاشاه از كشور كه 
مادر رهي به شكل تصادفي سر راه او قرار مي گيرد، 
بنده كلي سند و مدرك از كتاب هاي مختلف مثل 
كتاب تاريخ 20ساله حسين مكي به ايشان نشان 
دادم كه رضاش��اه موقع فرار از كشور، با كارواني از 
چند ماش��ين و تعداد زيادي چمدان حاوي طلا و 
پول از ايران خارج شد، اما ايشان سليقه اش اينطور 
بود كه نشان دهد رضاشاه غريب و تنها و دست خالي 

از ايران فرار كرده است! 
با توجه به حاش�يه هايي كه 10سال قبل 
براي اين س�ريال پي�ش آم�د و موجب 
اعت�راض بختياري ه�ا ش�د، آي�ا قبل از 
تصويب فيلمنامه و س�اخت س�ريال، به 
حساسيت هاي اين قوم توجه شده بود يا 
بعد از ساخت با اين شرايط مواجه شديد؟

بح��ث بختياري ها در هم��ان زماني كه جلس��ات 
كارشناس��ي برگزار مي ش��د و آقاي طالب زاده در 
مرحله نوشتن اصل فيلمنامه بود، به نويسنده و ساير 
عوامل سريال تذكر داده شده بود، چون به هر حال 
در ميان قوم بختياري هم انسان هاي قهرماني داريم 
كه مايه فخر كل كشور هستند، هم آد م هاي خائن 
به وطن و منافع مردم، مثل هر جماعت ديگري. كلًا 
هميشه تأكيد دارم كه نظرات كارشناسي ارائه شده 
در جلسات، بايد مكتوب ش��ود، چون وقتي فرد به 
شكل شفاهي بحثي را مطرح مي كند، شايد نتواند 
حرفش را مس��تند كند، اما وقتي آن حرف مكتوب 
شود، مجبور مي ش��ود براي حرف و ادعايش، سند، 
دليل و حجت بياورد. به هر حال بعد از شروع پخش 
سريال، واكنش هاي مورد اشاره شما بروز كرد، البته 
بايد بگويم كه بخش زيادي از آن واكنش ها، كاملًا 
بازي سياسي بود، ولي موجب شد پخش سريال با 

مشكل مواجه شود. 
پس ارزيابي كلي شما از سرزمين مادري، 

مثبت است؟ 
در كل س��ريال س��رزمين مادري، يك سريال پر 
از ماجراست كه نويس��نده در آن تلاش كرده، از 
هر دقيقه اي براي انتقال يك پيام اس��تفاده كند. 
همانطور كه اشاره كرديد، ارزيابي من از آنچه در 
جلسات كارشناسي گذشت و آنچه نتيجه كار شد، 
مثبت اس��ت. به واقع زماني كه يك كار پژوهشي 
خوب انجام مي شود و نويس��نده فيلمنامه خوبي 
مي نويسد و يك گروه خوب به شكل تعاملي سعي 
مي كنند، كار ايرادي نداش��ته باشد، سريال هم با 
اقبال مردم مواجه مي ش��ود، اما تذكر اين نكته را 
لازم مي دانم كه نويسنده فيلمنامه در كنار اينكه 
قلم توانمندي دارد، گرته بردار خوبي نيز هس��ت، 
مثلًا ايش��ان از رمان »رازهاي سرزمين من« رضا 
براهني، نماد گذاري هايي را عيناً كپي  كرده بود كه 
با وجود بحث زياد در جلسات بررسي فيلمنامه، بر 
برخي خطاهاي خود پافشاري مي كرد! نقش مؤثر 
دادن ب��ه عبدالكريم ايادي )پزش��ك بهائي مورد 
اعتماد پهلوي آخر( در ارتباط با شخصيت اصلي 
فيلمنامه هم به خاطر عنايت به درام بود تا متعهد 

به تاريخ بودن. 
ب�ا توج�ه ب�ه اينك�ه در س�اليان اخير، 
س�ريا ل هاي تاريخي اي س�اخته ش�ده 
كه مملو از داده هاي غل�ط بوده و به بهانه 
ايجاد درام، رس�ماً تحريفاتي را به خورد 
مخاطب داده است، چه پيشنهادي براي 
ساخته ش�دن س�ريا ل هايي با داده هاي 

صحيح تاريخي داريد؟
به نظرم حتماً بايد آن واحد كارشناس��ي در بخش 
تاريخ صداوسيما، با حضور كارشناسان احيا شود، 
چون بحث هاي تاريخي، بحثي نيست كه به راحتي 
بشود در موردش نظر داد و تصميم گرفت. اينكه از 
بين روايت هاي متعدد تاريخ��ي، روايتي صحيح و 
جامع را بياوريم، باعث مي ش��ود تا اثر خوبي توليد 
شود تا ذهن مخاطب را رش��د دهد. به ويژه درباره 
س��ريا ل هايي كه مخاطب عام تر و متنوع تري دارد 
و در بستر تاريخ روايت مي شود، بايد سرمايه گذاري 
بيشتري صورت گيرد. بايد يك گروه از كارشناسان 
تاريخي باش��ند تا از پژوهش تا نوش��تن فيلمنامه 
و بعد در مرحله س��اخت اثر بر آن نظ��ارت كنند تا 
هم داده هاي تاريخي اش صحيح باشد و هم زيست 
درس��تي از آن دوران به مخاطب نش��ان داده شود. 
بخش نقد سريال هم بايد بسيار جدي گرفته شود. 
اين نقد، هم تلنگري به ذهن مخاطب مي زند و هم 
عوامل سازنده سريال را رشد مي دهد. در واقع، آنها را 
وادار به دقت بيشتر مي كند، البته نمي دانم در شرايط 
كنوني، برنامه اي براي ساخت سريا ل هاي تاريخي 

فاخر وجود دارد يا خير؟ 

»سريا ل هاي تاريخي در رسانه ملي و آسيب هاي پژوهشي«
در گفت وشنود با دكتر عباس سليمي نمين

برخيفيلمنامهنويسان
استنادتاريخيراقربانيدرامميكنند!

بخشي از نويسندگان و كارگردانان 
ب�ر اي�ن ديدگاهند كه چ�ون درام 
داستان مهم اس�ت، پس مي توانند 
براي جذب مخاطب، ب�ه مُرّ تاريخ 
پايبند نباش�ند! اين اف�راد خيلي 
راح�ت واقعيت ه�اي تاريخ�ي را 
قربان�ي درام داس�تان مي كنن�د! 
در آن دوره ك�ه گ�روه تاري�خ 
در صداوس�يما فع�ال ب�ود و م�ا با 
كارگردانان و تهيه كنندگان زيادي 
ارتباط داش�تيم، افرادي بودند كه 
با دغدغه و اعتق�اد كار مي كردند، 
اما در م�واردي كه كم ه�م نبود، از 
برخي منفعت طلبي ها و رفتارهاي 
سودجويانه، واقعاً متأسف مي شديم


